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dr Andrzej Rataj 

Radny Miasta Poznania 

 

 

 

Poznań, dnia 16 września 2022 roku 

Numer: 41 / 2022 

 

Szanowny Pan 

Jacek Jaśkowiak 

Prezydent Miasta Poznania 

 

INTERPELACJA 

 

w sprawie: sytuacji i przyszłości tak zwanej ławki patriotycznej nad Jeziorem 

Maltańskim 

 

Na podstawie art. 23 ust. 1 i art. 24 ust. 3 i 4 ustawy z dnia 8 marca 1990 roku o samorządzie 

gminnym (Dz. U. z 2022 roku, poz. 559 ze zmianami) i § 13 ust. 1 uchwały numer 

LXXX/1202/V/2010 Rady Miasta Poznania z dnia 9 listopada 2010 roku w sprawie Statutu 

Miasta Poznania (Dz. Urz. Woj. Wlkp. z 2020 roku, poz. 6997), uprzejmie proszę 

o odpowiedź na niniejszą interpelację. 

 

Stan faktyczny 

 

Pod koniec sierpnia 2022 roku na terenie miejskim nad Jeziorem Maltańskim została 

ustawiona tak zwana ławka patriotyczna, określana oficjalnie jako „instalacja przeznaczona 

do rekreacji i wypoczynku, składająca się z siedziska, stelażu w kształcie konturów Polski 

wraz z podestem zabezpieczonym łańcuchem”. Przedsięwzięcie to zostało sfinansowane ze 

środków państwowego Banku Gospodarstwa Krajowego. Według przekazywanych informacji 

obiekt ten „jest elementem akcji informacyjno-promocyjnej poświęconej inwestycjom, 

których realizację wspomaga Bank Gospodarstwa Krajowego”, a intencją ustawienia tej 

instalacji w Poznaniu, podobnie jak w wielu innych miastach na terenie całego kraju, była 

„promocja Polski i polskich inwestycji oraz sygnał do wszystkich, aby zostać w Polsce”. 
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Zasady korzystania z tego obiektu zostały określone w regulaminie, zgodnie z którym 

w szczególności: wejście i zejście na ławkę dozwolone jest i powinno odbywać się tylko za 

pomocą schodów trzymając się poręczy, z ławki należy korzystać tylko w pozycji siedzącej, 

trzymając się poręczy stanowiących umocowanie ławki i opierając się o oparcie, zabrania się: 

stawania na ławce, siadania na oparciu ławki, skakania na ławce, zeskakiwania z ławki, 

używania urządzeń nagłaśniających i innych wywołujących hałas. Dodatkowo regulamin 

stanowi, że osoby oczekujące na skorzystanie z ławki powinny znajdować się poza obrębem 

całej instalacji w odległości 1,5 metra oraz zabronione jest korzystanie i przebywanie na 

ławce ze zwierzętami. Ponadto zgodnie z regulaminem, wobec osób, które nie będą 

przestrzegały tych zasad albo które spowodowały szkody w instalacji mogą zostać 

wyciągnięte konsekwencje na gruncie obowiązujących przepisów prawa. 

 

Instalacja ta wywołuje dużo intensywnych dyskusji i polemik, tym bardziej, że już po około 

dziesięciu dniach uległa znacznemu uszkodzeniu w wyniku opadów deszczu (zawilgocenie 

drewnianych elementów i zmycie farby). Dlatego samo ustawienie tego obiektu, a następnie 

jego uszkodzenie były szeroko relacjonowane przez mieszkańców Poznania i całego kraju 

oraz media lokalne, regionalne, krajowe, a nawet zagraniczne.  

 

Skoro instalacja ta została ustawiona na terenie miejskim, to powinno to nastąpić za wiedzą 

i zgodą właściwej jednostki miejskiej zarządzającej tym terenem, a także zgodnie 

z przepisami prawa, w tym miejscowym planem zagospodarowania przestrzennego oraz 

odpowiednimi procedurami. Pomimo tego, że instalacja ta powstała z inicjatywy podmiotu 

państwowego, ma to jednak znaczenie dla mieszkańców Poznania i osób przybywających do 

Poznania, którzy mogą omyłkowo kojarzyć ten obiekt jako inicjatywę miejską, odnosząc się 

do jego funkcjonalności i dostępności, oczekując nadzoru i kontroli, czy dochowywane są 

szczegółowe zasady korzystania, a także oczekując dbałości o porządek i czystość, jak 

również zwracając uwagę na znaczenie wizualne, rekreacyjne i wizerunkowe obiektu. 

 

Dlatego niezbędne jest wyjaśnienie, czy lokalizacja tak zwanej ławki patriotycznej jest 

samowolnym działaniem inwestora na terenie miejskim, wymagającym interwencji władz 

Miasta Poznania, czy też obiekt ten został postawiony zgodnie z odpowiednimi przepisami - 

z udziałem i przy akceptacji władz Miasta Poznania. Podmiot akceptujący lokalizację obiektu 

na terenie miejskim powinien bowiem przyjąć również na siebie odpowiedzialność, że 

swoimi decyzjami zaakceptował ideę oraz sens sytuowania kontrowersyjnego obiektu 

w wyjątkowym miejscu w naszym mieście oraz naraził na uszczerbek wizerunek i markę 

Miasta Poznania. 
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Wydawałoby się, że temat tak zwanej ławki patriotycznej jest sprawą błahą w skali 

działalności bieżącej i inwestycyjnej oraz problemów i wyzwań Poznania i całego kraju. Tak 

jednakże nie jest ze względu na ogromne zainteresowanie społeczne, w tym ogromną liczbę 

doniesień medialnych i komentarzy odbiorców, wskazujących, że obiekt ten i jego perypetie 

w Poznaniu stały się już dobitnym symbolem obecnych czasów i sytuacji w naszym kraju. 

 

Pytania 

 

Zwracam się zatem z prośbą o odpowiedź na następujące pytania: 

 

1) kto i według jakich motywów i kryteriów dokonał rozstrzygnięcia o lokalizacji tak zwanej 

ławki patriotycznej na terenie miejskim nad Jeziorem Maltańskim, 

 

2) czy lokalizacja tak zwanej ławki patriotycznej jest zgodna z miejscowym planem 

zagospodarowania przestrzennego, obowiązującym na terenie miejskim nad Jeziorem 

Maltańskim, 

 

3) czy tak zwana ławka patriotyczna została ustawiona zgodnie z odpowiednimi zasadami 

i przepisami prawa dotyczącymi lokalizacji takich instalacji, a jeśli tak - to jakie są to 

zasady i przepisy prawa umożliwiające lokalizację obiektów o formie i funkcji tej 

instalacji w przestrzeni publicznej oraz w jaki dokładnie sposób zostały one dochowane, 

natomiast jeśli nie - to dlaczego tak się stało oraz jakie działania zostały lub zostaną 

podjęte w takiej sytuacji, 

 

4) czy przed ustawieniem tak zwanej ławki patriotycznej zaprezentowana została właściwym 

jednostkom miejskim jej wizualizacja, rysunek lub projekt, 

 

5) czy przed ustawieniem tak zwanej ławki patriotycznej uzyskane zostały opinie: Architekta 

Miasta Poznania, Pełnomocnika Prezydenta Miasta Poznania ds. estetyki, Pełnomocnika 

Prezydenta Miasta Poznania ds. marki miasta i Pełnomocnika Prezydenta ds. osób 

z niepełnosprawnościami, a jeśli tak - to proszę o przedstawienie tych opinii, natomiast 

jeśli nie - to dlaczego, 

 

6) czy ustawienie tak zwanej ławki patriotycznej tyłem do Jeziora Maltańskiego, będącego 

główną atrakcją tej okolicy, było rozważane w kontekście funkcjonalności, logiki 

i racjonalności, 
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7) czy lokalizacja tak zwanej ławki patriotycznej spełnia standardy wizerunku i marki Miasta 

Poznania oraz standardy estetyczne Miasta Poznania, 

 

8) czy tak zwana ławka patriotyczna spełnia standardy funkcjonalności i dostępności dla 

osób z niepełnosprawnościami, 

 

9) czy tak zwana ławka patriotyczna nad Jeziorem Maltańskim została ustawiona za 

odpłatnością na rzecz właściwej jednostki miejskiej, a jeśli tak - to jaka jest to odpłatność, 

natomiast jeśli nie - to dlaczego, 

 

10) kto i w jaki sposób nadzoruje i kontroluje, czy dochowywane są szczegółowe zasady 

korzystania z tak zwanej ławki patriotycznej, określone w regulaminie zamieszczonym na 

instalacji, 

 

11) czy zdarzyły się przypadki zastosowania sankcji za naruszenie szczegółowych zasad 

korzystania z tak zwanej ławki patriotycznej, określonych w regulaminie zamieszczonym 

na instalacji, 

 

12) czy zaistniały problem w postaci znacznego uszkodzenia tak zwanej ławki patriotycznej 

(zawilgocenia drewnianych elementów i zmycie farby) w wyniku opadów deszczu 

spowodował zagrożenia dla środowiska naturalnego, 

 

13) kto i jaki sposób dba o porządek i czystość na tak zwanej ławce patriotycznej i jej 

otoczeniu, 

 

14) jak obecnie oceniana jest lokalizacja tak zwanej ławki patriotycznej nad Jeziorem 

Maltańskim oraz zdarzenia, do jakich doszło już po ustawieniu tej instalacji, 

 

15) jaka będzie przyszłość tak zwanej ławki patriotycznej w najbliższych tygodniach, 

zwłaszcza wobec wątpliwości związanych z jej jakością, funkcjonalnością i symboliką. 

 

 

(-) Andrzej Rataj 


